
 خروج اتباع غیرمجاز 
به مرز یک میلیون نفر رسید

رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور گفت: از 
کنون ۹۸۵ هزار و ۶۳۷ نفــر از اتباع غیر مجاز از دو  اول فروردین تا
مرز دوغارون و میلک خارج شدند و این روند ادامه خواهد داشت 
اما این افــراد می تواننــد مثل افــراد عــادی تقاضــای ورود مجدد 
به کشــور ایــران و مراحــل لازم را طی کنند.بــه گزارش ایســنا، نادر 
یاراحمدی با بیان این که برای حضور افراد خارجی در هر کشوری 
باید دلیل خاصی وجود داشته باشد، اظهار کرد: افراد غیرمجاز هم 
می توانند در کشور حضور داشته باشــند و در بسیاری از کشورها 
این افراد درخواســت پناهندگی می دهند و شرایطی خاص برای 
آن وجود دارد، به طوریکه باید در عرض ۲۴ ســاعت خودش را به 
اولین پاسگاه پلیس معرفی کند؛ در حالیکه درباره اقدامات امروز 
هیچکدام از این شرایط محقق نشده است و ما هیچ شناختی از 
آن ها نداشــتیم.وی ادامه داد: در تمام دنیا طبق قانون به افراد 
غیرمجاز خروج از کشــور اعلام می شــود و ما از ســال گذشــته این 
مســئله را اعلام کردیم و از اول فروردین امسال نیز اعمال کردیم؛ 
همه تصــور می کنند در ایــن روزها خــروج اتباع غیرمجاز تشــدید 
شده؛ اما این قانون از ابتدای امســال اعمال شده است؛ شرایط 
فوق العاده اخیر موجب شده است تا تعداد اتباع غیرمجاز خارج 
شده از کشور افزایش پیدا کند. رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین 
خارجی وزارت کشور با بیان اینکه اتباع مختلفی در کشور زندگی 
می کنند؛ اما به دلیل اختلاف تعداد زیاد با اتباع افغانستانی در این 
مسئله کمتر مورد توجه قرار می گیرند، گفت: ما بیش از ۶ میلیون 
اتباع افغانستانی در کشور داریم؛ طبق آخرین آمار از اول فروردین 
کنون ۹۸۵ هــزار و ۶۳۷ نفــر از دو مــرز دوغــارون و میلک خارج  تا
شدند و این روند ادامه خواهد داشت؛ اما این افراد می توانند پس 
از بازگشت به کشورشان مثل افراد عادی تقاضای ورود به ایران و 
مراحل لازم را طی کنند.وی بیان کرد: از شش میلیون و ۱۰۰ هزار نفر 
اتباع نزدیک به ۳۳ هزار شهر در کمپ های پناهندگی حضور دارند 
و بقیه در کنار مردم در شــهرها زندگی می کننــد و از همه امکانات 
بهره مند هستند. تنها مسئله یارانه است که این فقط به شهروند 
ایرانی داده می شود و فرد خارجی نمی تواند از این یارانه برخوردار 
باشد. کسی که از نان، برق یا حمل و نقل استفاده می کند، عملا از 
یارانه با رقم بســیار بالا بهره  می برد و این یک جذابیت برای اتباع 
ایجاد کرده اســت. این یارانه حق یک ایرانی اســت اما اتباع هم از 
ایــن یارانه به صــورت رایگان اســتفاده می کنند. رئیــس مرکز امور 
اتبــاع و مهاجریــن خارجی وزارت کشــور اضافــه کرد: روز گذشــته 
بعد از ۷ سال موفق شدیم لایحه دولت که با طرح مجلس تلفیق 
شده بود به کمیسیون مجلس برود و امیدواریم به زودی تبدیل 
به قانون شود؛ در این قانون باید آن جذابیت محدود شود. افراد 
مجاز می تواننــد با پرداخــت مالیــات از خدمات اســتفاده کنند؛ 
ما در گذشــته بــا نــگاه رئوفانه از افــراد غیرمجــاز هم مالیــات اخذ 
نمی کردیم. همه مهمان  ما هستند اما به دلیل این که سال ها این 
کنون در حال انجام کار غیرعادی  قانون اعمال نشــده بود انگار ا
هستیم. با این حال اتباع مجاز همچنان می توانند از تسهیلات 
استفاده کنند.وی درباره وضعیت اردوگاه ها و اسکان های مرزی 
کم است؛ هر کسی  گفت: تمام شرایط گذشته برای اتباع مجاز حا
هم که غیرمجاز است خودش باید برود. البته کسانی که نمی روند 
توسط پلیس به سمت مرزها هدایت می شوند.یاراحمدی اضافه 
کرد: اتباعی که باید از کشور خارج شوند، در چند ایستگاه مختلف 
بررســی می شــوند تا مبادا ســهل انگاری صورت بگیرد و کسی که 
مجاز  است به سمت مرز فرســتاده نشــوند. روزانه حدود ۱۷ هزار 
نفــر در حال خــروج از دو مرز ما با کشــور افغانســتان هســتند؛ اما 
سال ها بسیاری از اتباع در این کشور و مردم زندگی کردند و خروج 
برای این افراد سخت است. گمرک ما در مرزها حتی وسایل افراد 
را بازرســی نمی کننــد. ماشــین ها و کامیون هایی گذاشــته ایم که 
کثر نیم ساعت به کشور افغانستان منتقل  وسایل افراد را تا حدا
می کند. وی عنوان کرد: دولت طالبان احساس مسئولیت کرده 
و به کمک آمده اســت؛ قبلا این مســئله را نمی پذیرفتند؛ اما طی 
کراتی که داشتیم قبول کردند که این افراد به کشور افغانستان  مذا
برگردد. رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور در 
کید کرد: طرح خــروج اتباع غیرمجاز تــا ۱۵ تیر ماه مهلت  پایان تأ
داشت؛ اما به دلیل گرمای هوا و مشکل در خروج، جنگ ۱۲ روزه 
و تعطیل بودن برخی ادارات، اعلام کردیم کســانی که جا ماندند 
مراجعه کنند و هرچه زودتر از کشور خارج شوند و مطمئن باشند 
گر این طرح به پایان برســد دیگر نمی توانیم تســهیلات ویژه ای  ا

بپردازیم. 

آرمان ملی – شــفق محمدحســینی: بیش از هــزاران اصله 
، کوت شــنوف و  نخــل بــارور در روســتاهای نهر کــوت، ابوشــکر
ابوغزلان از توابع دهســتان منیوحی آبادان در آتش سوختند. 
نخــل بــرای خوزســتان، تنهــا یــک درخــت نیســت. بخشــی از 
هستی شــان اســت. نــه تنهــا منابــع اقتصــادی آنهــا، کــه برکت 
سرزمینشان به نخلستان هایی وابســته است که در سال های 
، بارها سوختند. اما در روزهای قبل، بیش از هزاران نخل،  اخیر
در روستاهای خوزستان ســوختند، که هرچند دلیل اصلی آن 
گرمای بی ســابقه هوا بود، امــا در این میان، هیچ پیشــگیری یا 
تمهید خاصی از سال های قبل صورت نگرفته است و همچنان 
ک خوزستانی  شاهد آسیب های مداوم به زمین و هوا و آب و خا

هستیم که سال هاست حال خوشی ندارد. 
حــالا خوزســتانی ها عــزادار نخلســتان هایی هســتند کــه در 
آتش گرما، ســوختند. چاره هم با اینکه بســیار اســت و می توان 
بــا راهکارهایی هرچنــد موقت، از آســیب های بیشــتر کاســت، 
اما کســی به فکر چــاره نیســت. این میــان تنهــا مــردم دارایی و 
زندگی شان را تنها در چند ثانیه آتش سوزی از دست می دهند. 
کسی حواســش نیســت که با افزایش مداوم این آتش سوزی ها 
به چه میــزان کربــن تولید می شــود که خطــرات فراوانــی دارد و 
کسیژن ناشی از سوختن درختان از دست می رود.  چه میزان ا
هیچ کس حواســش نیســت به محیط زیست ســرزمین مان که 
به آسانی سال هاســت در آتش بی مسئولیتی دود می شود و به 

هوا می رود. 
چاره کار اما تعطیلی چندســاعته و چندروزه ادارات نیست. 
، از  آن هم بــرای خوزســتانی کــه دردهایش در ســال های اخیــر
انگشتان یک دست هم بیشتر شده است. از قطع آب و برق در 
گرمای تابســتان گرفته تا گرد و غباری که مدام در هواست و گاه 
تا شعاع چندمتری را هم نمی توانی ببینی. حالا نخل ها هم به 
جمع سوختنی های این اســتان، افزوده شــده اند. مردم آرام و 
صبور خوزستان اما با ســوختن نخلستان هایشان بخش قابل 

توجهی از دارایی های خود را از دست خواهند داد، که به سادگی 
قابل جبران نیســت. حداقل در تیرماه و گرمای بی ســابقه این 
ماه، چندین نخلستان در استان خوزستان دچار آتش سوزی 
شد. تنها در شهرستان آبادان ۱۳ هزار هکتار باغ خرما و ۲ میلیون 

و ۴۰۰ هزار اصله نخل بارور وجود دارد. 
بــا ســوختن مــداوم نخلســتان های آبــادان، بــازار خرمــا هم 
دستخوش نوسان خواهد شد. این میان اما تنها مردم ماندند 
و نخلستان های سوخته، که سرمایه و زندگی شان را بر باد داده 
است. مسئولان هم همچنان راه حل جدی و پیشگیرانه ای را 
برای زخم هایی که سال هاســت خوزستان را دچار آسیب های 
متعــدد زیســت محیطــی کــرده اســت، ندارنــد. تنهــا خــود بــه 

منتقدانی تبدیل شده اند، که دنبال راهکار جدی نیستند. 

   سوختن 20 هزار نخل 
در همیــن راســتا، محمــد درویش، فعــال محیط زیســت، به 
»آرمان ملی« گفت: علت اصلی این اتفاق برمی گردد به گرمای 
بی ســابقه هوا، که امســال بخش های بزرگی از کره زمین، ایران 
و به خصــوص خوزســتان را دربرگرفتــه اســت. ایــن باقــی مانده 
شاخ و برگ درختان در نخلســتان ها که کف زمین رها می شود 
و علوفه های خشــک، امســال در این گرمای بی ســابقه زمین، 
به شدت شکننده و آسیب پذیر کرده است، همه باغ ها و حتی 
جنگل هــا را، تعــداد آتــش ســوزی ها را افزایش می دهد. شــاهد 
آن بودیم که حتی پالایشــگاه آبادان هم به دلیل این گرما آتش 
گرفت. البته مهم است که ما در این شرایط خاص، ایستگاه های 
گر این  آتش نشانی سیار در حالت آماده باش داشته باشیم که ا
ایستگاه ها به سرعت می توانســتند وارد عمل شوند، ما هرگز ۲۰ 
هزار نخل را در آبادان در این آتش سوزی ها از دست نمی دادیم. 
درویــش بــا اشــاره بــه نقــش نخلســتان ها در زندگــی مــردم 
خوزســتان افزود: نخــل در فرهنگ مــردم جنوب ایــران، آنقدر 
ارزش دارد کــه واحدش نفر اســت. یعنی عــلاوه بر اینکــه از نظر 

اقتصادی بسیار خسارت بزرگی است، زیرا معیشت عمده مردم 
خوزستان است، به خصوص در منطقه شــادگان و اروند کنار و 
آبادان، از نظر معنوی هم بسیار خسارت بار است و بر روح و روان 
مردم اثر ســوء دارد. این مردم مانند فرزندشــان نخل هایشــان 
را دوســت دارنــد و این آتــش ســوزی ها مانند یک ضایعــه بزرگ 

خانوادگی برایشان است. 

   از دست دادن کارون
درویش در ادامه با اشــاره بــه از دســت دادن کارون افزود: ما 
چون کارون را از دســت دادیم، بهمنشــیر را از دســت دادیم. با 
توجه به ایــن اوضاع دیگــر این رودخانه ها ســوار نخلســتان ها 
نمی شــوند و از آن رطوبتــی که همیشــه نخلســتان ها برخوردار 
بودند، برخوردار نیســتند و ضریب خشــکی افزایش پیــدا کرده 
اســت، ایــن اتفــاق رخ داده اســت. بــا توجه بــه اینکه ما شــاهد 
تغییر اقلیم و جهان گرمایی و افزایش بارگذاری ها در بالادست، 
ما بایــد انتظار داشــته باشــیم که هرســال شــرایط بدتــر از قبل 
گاهی رســانی  شــود. این فعال محیط زیســت با اشــاره به لزوم آ
افزود: بایــد جلوی ضربه هــای وخیم تــر را بگیریم. بایــد از غلبه 
تفکــر ســازه ای در مدیریــت آب دســت برداریم. سدســازی ها و 
بارگذاری های و طرح های انتقال آب را متوقف کنیم و به سراغ 
تعریــف معیشــت هایی برویم کــه نیاز بــه آب نداشــته باشــد. از 
اقتصاد آب محور فاصله بگیریم تا کشور را بتوانیم در برابر خطر 
کسینه کنیم. به هرحال این آتش سوزی های  جهان گرمایی وا
نخلســتان ها، درکنار آتش ســوزی نیزارها در تالاب هورالعظیم، 
به شــدت کیفیت هوا را هم متاثر می کند و می تواند برای مردم 

خوزستان، دردسرهای جدی در حوزه سلامت ایجاد کند. 

   حقابه کمتر هم شده است
درویش دربــاره راه حل بحــران آب در ایــران و به خصوص در 
شهرهایی مانند خوزســتان افزود: راه حل درازمدت این است 
که کشــور باید برود به ســمت تعریف یک اقتصادی که وابســته 
بــه آب نباشــد. ما دســت کــم بایــد ۴۰ درصــد منابــع آبی مــان را 
حقابه محیط زیســت قرار دهیم. اقتصــاد حقابه های تالاب ها 
را در خوزستان، برا ی آن ۵ تالاب، در اولویت قرار دهیم و توسعه 
زیرســاخت های گردشــگری را در اولویت قراردهیم، تــا بتوانیم 
شــرایط را بــرای روزهای ســخت تری کــه در آینده خواهــد آمد و 
تغییر اقلیم وضعیت بدتری را برای ما فراهم می کند، آماده کنیم. 
درویش با بیان اینکه شــاهد عزم جدی برای حل مشــکلات 
نبودیم، گفــت: متاســفانه هیــچ عزم جــدی در جهــت برطرف 
کردن مشــکلات زیســت محیطــی به خصــوص در خوزســتان را 
شــاهد نبوده ایــم و مهم ترین کار این اســت که حقابــه تالاب ها 
در خوزستان تامین شــود که همان طور که مشاهده می کنید، 
به بهانه توسعه میدان های نفتی و کشاورزی و سدسازی های 
متعددی که انجام شــده اســت، حقابــه تالاب ها کمتر شــده و 
وضعیت هورالعظیــم و به خصوص تالاب شــادگان بســیار بدتر 
شــده اســت. اینها درواقع درمان های مســکنی اســت. مسکن 
که نمی تواند علــت درد را از بین ببرد. تنها تحمــل و تاب آوری را 
در کوتاه مدت افزایش می دهد تا بتوانیم به علت العلل مشکل 

بپردازیم. 

گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روزنامه های مکتوب 
 در گذشــته، از ابتــدای صبــح به دکه هــای روزنامه فروشــی 
مراجعــه می کردیم، بیشــتر روزنامه های کاغذی در دســترس 
بودند. اما با گذشت زمان، علیرغم بارگذاری بیشتر روزنامه ها 
، توزیــع آن هــا در دکه هــا به  در ســایت های پیشــخوان و جــار
درســتی صــورت نمی گیــرد. ایــن در حالیســت کــه مدیــرکل 
مطبوعــات و خبرگزاری هــای داخلــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
کید کرده بود که در شرایط بحران باید انتشار  اسلامی پیشتر تأ
روزنامه ها، حتی بــه صورت چاپــی، ادامه یابد. از ایــن رو، لازم 
است که این موضوع پیگیری شــده و روزنامه هایی که از ارائه 

خدمات کاغذی خودداری می کنند، مورد بررسی قرار گیرند.
کبر فرقانی علی ا

وضعیت جاده
جاده ملارد به ســمت صفادشــت بســیار کم عرض اســت و 
همینطور روشــنایی ندارد و این امر باعث خطــرات زیادی در 
این جاده می شود از مســئولان تقاضا داریم که فکری اساسی 

برای این جاده کنند. 
صمیمی از ملارد

گرانی اجاره خانه 
مــردان و زنان بــرای زندگی بهتــر و راحت تــر دوش به دوش 
هم کار و تلا ش می کنند. اما دریافتی های آن ها کفاف مخارج 
زندگی  شان را نمی دهد. پرداخت به موقع اجاره خانه ، هزینه 
های اجباری مانند پرداخت وجه قبوض آب، برق، گاز، تلفن. 

اینها همه نیاز به راه حل منطقی دارد.
شریفی از تهران 

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از افزایش آتش سوزی نخلستان ها در خوزستان 

داغ نخلستان ها بر پیشانی خوزستان

ایران گرم تر می شود
صادق ضیاییان، رئیس مرکز ملی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا گفت: طی 
پنج روز آینده در بیشتر مناطق کشور، جو پایدار 
و آسمان صاف همراه با افزایش دما مورد انتظار 
اســت.رئیس مرکز ملــی پیش بینــی و مدیریت 
بحــران مخاطــرات وضع هــوا، دربــاره وضعیت 
جوی تهران طی دو روز آینده اظهارکرد: آسمان 
تهــران دوشــنبه )۳۱ تیرمــاه( صــاف و وزش باد 
ک با حداقل  گاهی وزش باد شــدید و گرد و خــا
کثر دمای ۴۱ درجه سانتیگراد  دمای ۳۱ و حدا
و طــی  )اول مردادمــاه( صاف و وزش بــاد گاهی 
ک با حداقل دمای  وزش باد شــدید و گرد و خا
کثــر دمــای ۴۰ درجــه ســانتیگراد  ۳۲ و حدا

پیش بینی می شود.

آسیب پذیری فرآورده های گوشتی 
در گرما

سرپرســت اداره امــور فرآورده هــای غذایــی 
و آشــامیدنی با منشــأ دامی و دریایی ســازمان 
غــذا و دارو، بــا اشــاره بــه افزایــش دمای هــوا در 
، نســبت بــه تبعات  بســیاری از مناطــق کشــور
نگهــداری نادرســت محصــولات پروتئینــی 
هشدار داد.به گزارش ایسنا، دکتر حشمت الله 
رضــوی گفــت: فرآورده هــای گوشــتی از جملــه 
محصــولات بســیار حســاس بــه دما هســتند و 
بــا توجه بــه افزایش دمــای محیط به بــالای ۴۰ 
درجــه در بســیاری از اســتان ها، رعایــت کامل 
زنجیره سرد از مرحله تولید تا مصرف، یک الزام 
غیرقابل چشم پوشــی اســت.رضوی افزود: در 
صــورت نگهــداری فرآورده های گوشــتی مانند 
گــت، ژامبون و  ، نا سوســیس، کالباس، همبرگر
گوشت های بسته بندی شده در دمایی خارج 
از محــدوده مجــاز )۰ تــا ۴ درجه ســانتی گراد در 
یخچال یا منفی ۱۸ درجــه در حالت منجمد(، 
خطر رشد میکروارگانیسم های بیماری زا مانند 
ســالمونلا، لیســتریا و کلســتریدیوم پرفرنژنــس 
به شدت افزایش می یابد.سرپرســت اداره امور 
فرآورده هــای دامی و دریایی خاطرنشــان کرد: 
خودروهــای حمــل بایــد مجهــز بــه یخچــال و 
گر( باشند، همچنین در  ثبت کننده دما )دیتالا
فروشگاه ها وجود دماسنج مدرج و کالیبره شده 
بــرای کنتــرل روزانــه دمــای نگهــداری ضروری 
است. قطع برق و ضعف سیستم های پشتیبان 
یکی از نگرانی های اصلی در روزهای گرم ســال 
است.بنابر اعلام سازمان غذا و دارو، وی از مردم 
خواســت هنگام خرید این فرآورده ها به دمای 
یخچال، سلامت بسته بندی، برچسب اصالت 
و شرایط عرضه دقت کنند و از خرید محصولات 
دامی کــه در معرض گرمــا یا بدون زنجیره ســرد 
عرضــه می شــوند، به ویــژه در فروشــگاه های 

کوچک فاقد تهویه، خودداری کنند.

برقراری مستمری همه جانباختگان 
حادثه بندر شهید رجایی

وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی از برقراری 
پوشــش بیمــه ای و مســتمری بــرای تمــام 
جانباختگان حادثــه بندر شــهید رجایی خبر 
داد.»احمــد میــدری« وزیــر تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی در گفت وگو بــا ایلنا در پاســخ به این 
ســوال که بــا توجــه به ایــن که پیــش تــر عنوان 
کردیــد، کارگــران جانباختــه ای کــه در حادثــه 
بندر شهید رجایی بیمه نبودند نیز از خدمات 
بیمه ای برخوردار خواهند شد، در حال حاضر 
پیگیری هــا برای ایــن موضــوع به کجا رســیده 
اســت؟ گفــت: مــا تمــام اطلاعاتــی را کــه گرفته 
بودیم به سازمان تامین اجتماعی دادیم و آنها 
بیمه را برقــرار کردند. حــالا من بررســی می کنم 
که چه تعداد از آنها بیمه نبودند، اما بر اســاس 
اطلاعات کلــی که به من داده شــد، بــرای همه 
مستمری برقرار شده است. اما اجازه بدهید من 
دوباره بررسی کنم.وی درباره تخصیص مسکن 
بــه جانباختــگان حادثــه بنــدر شــهید رجایی 
گفت: در خصوص مســکن مبلغ آن را در دولت 
تصویب کرده و قرار شــد وزارت مســکن با بنیاد 

مستضعفان این کار را  انجام دهند.

»لوت« در خطر است
نخستین میراث طبیعی ثبت شده ایران در 
یونســکو، پس از گذشت حدود ۹ ســال از ثبت 
جهانی، هنــوز فاقد ســاختار مدیریــت پایدار و 
نظام اجرایی مشخص است. به گزارش ایسنا، 
بیابان لــوت، نخســتین میــراث طبیعــی ایران 
که ٢٧ تیرماه ١٣٩۵ در فهرســت میراث جهانی 
یونســکو به ثبت رســید، نه فقط به عنوان یکی 
از شگفت انگیزترین مناظر طبیعی زمین، بلکه 
 ، به مثابــه عرصــه ای پیچیــده و چالش برانگیــز
که مدیریت آن نیازمند رویکردی بین بخشــی، 
ساختارمند و آینده نگر است.این پهنۀ عظیم 
گی هایــی چــون یکــی از  ، بــا ویژ و شــگفت انگیز
گونی  گرم ترین نقطه های ثبت شده زمین، گونا
و  زمین شناســی  پدیده هــای  حیرت انگیــز 
گرچه ظرفیت بالایی  جلوه های نادر اقلیمی، ا
بــرای توســعه گردشــگری دارد امــا همچنــان 
درگیر کاستی های عمیق زیرساختی، خلأهای 
مدیریتــی، تهدیدهــای امنیتــی و فشــارهای 
زیست محیطی ناشی از گردشگری کنترل نشده 
است. گستره وســیع و خالی از ســکنه لوت، که 
از مرزهای شــرقی کشــور تا میانه فلات ایــران را 
گــر از یک ســو آن را بــه مقصدی  دربرمی گیــرد، ا
جــذاب بــرای طبیعت گــردی و ماجراجویــی 
بدل کرده، از ســوی دیگر زمینه ســاز عبورهای 
غیرقانونی، فعالیت های بزه کارانه و تهدیدهای 

امنیتی شده است.

مشاور رئیس کل و سخنگوی سازمان نظام پزشکی درباره رای ابطال هیات عمومی دیوان 
عدالت اداری به مصوبــه کمیته صلاحیت حرفــه ای وزارت مبنی بر ممنوعیــت انجام اعمال 
جراحی زیبایی توسط پزشــکان عمومی، توضیحاتی ارائه کرد.به گزارش ایلنا، هیات عمومی 
دیوان عدالت اداری مصوبه مــورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۹ کمیته صلاحیت حرفه ای وزارت بهداشــت را 
مبنی بر ممنوعیــت انجام اعمال جراحی زیبایی توســط پزشــکان عمومی را خــارج از حدود 
اختیار این مرجع دانســت و رای بــه ابطال آن صــادر کرد. »رضا لاری پور« مشــاور رئیس کل و 
سخنگوی ســازمان نظام پزشــکی در گفت وگو با ایلنا درباره رای ابطال هیات عمومی دیوان 
عدالت اداری به این مصوبه کمیته صلاحیت حرفه ای وزارت بهداشت، توضیح داد: کمیسیون 
ملی صلاحیت حرفه ای باید طبق مصوبه سال ۱۳۷۶، ماده واحده ای که توسط مجلس شورای 
اسلامی تصویب شــده، تشکیل می شد. ۲۰ ســال این کمیســیون، معلق ماند و تشکیل نشد. 
در سال ۹۶ وزیر وقت بهداشت برای عده ای از افراد، برای تشکیل کمیسیون ملی صلاحیت 
حرفه ای، احکامی را صادر کرد. کمیسیون یک کمیته معین داشت که در نظام پزشکی تشکیل 
می شد و اصل کمیسیون هم با احکام وزیر بهداشت در آن زمان در حدود یکی دو جلسه برگزار 
شــد. بعد از آن، معاون درمان وقت وزیر بهداشــت از ابلاغ مصوبات کمیسیون امتناع کرد. او 
افزود: در ادامه ماجرا، در دولت بعد یعنی دولت رئیسی فقید، وزیر وقت بهداشت، کمیسیون 
ملی صلاحیت حرفــه ای را علی رغــم اینکــه روز اول برای افــراد حکــم داده بود، بــا تغییرات در 
آیین نامه کمیســیون و اعضای آن، به اســم کمیته صلاحیــت حرفه ای در ذیل شــورای عالی 

برنامه ریزی در وزارت بهداشت مستقر کرد. 

   آغاز بی قانونی
وی اضافه کرد: متأسفانه از همین جا آغاز بی قانونی صورت گرفت. این کمیسیون ملی باید 
توسط وزارت بهداشت تشکیل می شــد و آیین نامه و پیش نویس آن هم باید توسط سازمان 
نظام پزشکی و وزارت بهداشت توأمان نوشته می شد. در این زمان که این بی قانونی صورت 
گرفت، این کمیته برای خود جلساتی تشکیل داد و مصوباتی صادر کرد. با توجه به اختلافاتی 
که در میان رشته های مختلف از نظر صلاحیت به وجود آمد و همچنین رشته های جدیدی 
که وارد بازار شده بودند و نیازمند تعیین تکلیف بودند، این کمیته شروع به برخی از فعالیت ها 
و مصوبات کرد. وی متذکر شــد: متأســفانه از نظر قانونی، مصوبات آن غیرقانونی بود. وزارت 
بهداشــت اســتدلال هایی داشــت در این زمینه کــه این کمیته همــان کارهای شــورای عالی 
برنامه ریــزی را انجــام می دهــد و همچنین رئیس ســازمان نظام پزشــکی هم عضو آن اســت، 
بنابراین این کمیتــه صلاحیــت دارد، در حالی که واقعــا از نظر حقوقی ایــن کار فاقد وجاهت 
بود. لاری پور ادامه داد: از طرف دیگر، کمیته صلاحیت حرفه ای باید بر اســاس قانون قبلی، 
یعنی همان قانون ماده واحده سال ۷۶ تشکیل می شد که شکل نگرفته بود. از آن طرف هم 
هر روز ممنوعیتی برای رشته های مختلف در حال ایجاد بود و مهم ترین موضوع هم معمولاً 
در حوزه مسائلی است که به معیشــت افراد در گروه های صنفی گره خورده، که طبیعتا حوزه 

زیبایی می شود. 

   تذکرات مکرر
ســخنگوی ســازمان نظام پزشــکی یادآور شــد: در آن زمان، با توجه به اینکــه بارها تذکرات 
به صورت رسانه ای، نامه نگاری و حتی حضوری توسط من که آن زمان معاون فنی وقت سازمان 
نظام پزشکی بودم، گفته شده بود، حتی رئیس سازمان نظام پزشکی بارها و بارها این موضوع 
را گفته بود، اما باز هم وزارت بهداشــت به این مسئله وقعی ننهاد. بنابراین تصمیم گرفتم که 
به صورت شخصی شکایت کنم. این شکایت در دیوان عدالت اداری مطرح شد و هیأت عمومی 
دیوان رأی داد با توجه به اینکه رعایت تشریفات قانونی تشکیل کمیسیون رعایت نشده است، 
بنابراین مصوبات کمیسیون ابطال شد. او اضافه کرد: نکته مهمی هم که وجود داشت، این 

بود که برای پزشکان عمومی ممنوعیت برخی از اعمال زیبایی برداشته شد و همچنین به آن ها 
کس داده شد. جمع گروه کثیری از پزشکان عمومی کشور ذیل  اجازه کارهایی مانند تزریق بوتا
این مجموعه قرار می گیرند و حتی این قابل تسری است در سایر رشته هایی که می توانند از این 
رأی هیأت عمومی دیوان استفاده کنند. لاری پور در پایان خاطرنشان کرد: سعی بر این شد 
که من خودم شــکایت کنم. هیأت عمومی دیوان عدالت اداری نیز با دقت کامل آن را بررسی 
کرد و رأی کاملاً منطقی و جامعی را برای جامعه پزشــکی صادر کرد. »ســید محمد جمالیان« 
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با ایلنا، درباره ابطال 
این مصوبه وزارت بهداشت و تبعات ورود پزشــکان عمومی به حوزه اعمال زیبایی، گفت: در 
قانون مجازات اسلامی، در آن بخشی که مربوط به قصور پزشکی است، مشاهده می کنیم که 
قصور پزشکی به چند دسته تقسیم شده است؛ یک بخش آن بی احتیاطی است، بخش دیگر 
بی مبالاتی و بخشی دیگر عدم تبحر است. در حال حاضر، پزشکان عمومی در دوره هفت ساله 
آموزشــی که می گذرانند، آموزش شــان عمومــی اســت و نمی توانند به عنــوان انجــام کارهای 

تخصصی، مثل جراحی و این ها ورود کنند. 

   دردسر برای پزشکان
وی ادامــه داد: حــال کــه وزارت بهداشــت پیرو همیــن موضوع، اعمــال جراحــی و کارهای 
زیبایی مربوط به این حوزه را ممنوع اعلام کرده بود، اما دیوان عدالــت این رأی را صادر کرده 
کنون پزشکی به صورت تجربی آموزش ببیند و بیاید این عمل  گر ا است، چه اتفاقی می افتد؟ ا
گر منجر به شکایت  زیبایی را انجام دهد که مطمئنا با قیمت پایین تری آن را انجام می دهد، ا
شــود، پزشــک محکوم به قصور خواهد شــد، چرا کــه تبحر علمی بــرای این موضوع نداشــته 
است. جمالیان اضافه کرد: یعنی این ابطال مصوبه هم برای پزشکان دردسر درست خواهد 
کرد و هم برای بیمارانی که با اعتماد به اینکه طرف پزشک است، ولی قیمتش پایین تر است، 
می روند و اعمال جراحی شان را به او می سپارند، در حالی که تهدیدی برای سلامت به شمار 
مــی رود. وی ادامــه داد: مثل ایــن می ماند که مثــلاً دندان پزشــکان تجربی بیاینــد و کارهای 
تخصصی دندان را انجام دهند. ما در گوشه و کنار کشور می بینیم که بسیاری از این افراد تجربی 
می آیند و با قیمت پایین کار را انجام می دهند، ولی عوارض بســیار زیادی را برای مردم ایجاد 
می کنند که هم منجر به شکایت می شود، هم اینکه نهایتا خود پزشک باید دیه را پرداخت کند. 
چرا که شــرکت بیمه در آن زمان خواهد گفت که چون این امر جزء وظایــف قانونی ات نبوده، 

خودت باید پرداخت کنی. 

   لزوم گذراندن دوره تخصصی
، توصیه قانونی ما این اســت که نه پزشــکان چنین اقدامی را  کید کرد: به همین خاطر او تا
انجام دهند، نه مردم بدون بررســی کامــل و صرفا به دلیل تبلیغات به پزشــکی اعتماد کنند. 
پزشک باید هم تبحر مادی داشته باشد و هم معنوی. یعنی نه تنها باید آن رشته تخصصی را 
گذرانده باشد، بلکه باید مدتی کار کرده باشد و به اصطلاح دستش پر باشد تا بتواند یک عمل 
جراحی را انجام دهد. »علی جعفریان« مشــاور عالی و جانشین وزیر بهداشت در گفت وگو با 
ایلنا درباره ابطال این مصوبه وزارت بهداشت و عواقب ورود پزشکان عمومی به عرصه اعمال 
زیبایی، گفت: این موضوعی است که حوزه درمان به صورت دقیق می تواند مشخص کند، چه 
تبعاتی در پی خواهد داشــت. اما یک مســئله کلی داریم و آن هم این است که به دلیل اینکه 
اعمال جراحی زیبایی تعرفه ندارد و تعرفه آن آزاد است، این موضوع باعث شده که بسیاری از 
پزشکان، اعم از عمومی و متخصص، به سمت اعمال جراحی زیبایی تمایل پیدا کنند. وی 
خاطرنشان کرد: در واقع، بسیاری از نیروهایی که باید خدمات درمانی ارائه دهند، جذب بازار 
بسیار بزرگ جراحی زیبایی می شوند و این یک اشکال است که هم در پزشکان عمومی و هم 

در متخصصان وجود دارد.

اختلاف نظر در ورود پزشکان عمومی به انجام اعمال جراحی زیبایی 
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